
	  

	  

    

V  Praze  24.6.2019  

  

Vážený  pane  poslanče  Kasale,      

    

dostal  se  mi  do  ruky  záznam  Vašich  slov,  která  zazněla  na  setkání  Výboru  pro  sociální  politiku  PS  dne  

2.5.2019,  kde  mimo  jiné  zaznělo,  cituji:  „…problém  je  v tom,  že  jsou  tady  dvě  skupiny,  který  proti  

sobě  bojujou  a  v zásadě  tady  bylo  daný  slovo  pouze  jedné  skupině  a  jde  o  to,  že  hrozně  zjednodušeně:  

jedna   skupina   chce   používat   českou   metodu,   která   není   ověřená,   není   evidence-‐based,   čemuž  

rozuměj  lékaři  a  chce  za  to  poměrně  drahý  peníze  a  chce  do  dětí  dopovat  farmaka.  Kde  zas  je  jako  

farmakologická  lobby.“    

    

Vzhledem  k tomu,  že  na  tomto  setkání  jsem  byla  kromě  poslanců  a  zástupců  státní  správy  přítomna  

kromě   p.   Petra   Třešňáka   (Děti   úplňku)   jen   já,   mohlo   by   se   zdát,   že   tato   slova   se   týkají  

právě  NAUTIS  a  proto  považuji  za  nutné  se  vůči  těmto  výrokům  důrazně  ohradit.      

    

NAUTIS  se  od  samého  počátku  vzniku  v roce  2003  profiluje  jako  organizace  vycházející  z  vědeckých  

na  důkazech  založených  poznatků,  a  to  i  v  oblasti  psychologie,  psychiatrie  a  pedagogiky,  vždy  jsme  

prosazovali   využívání   metod   a   terapií,   které   dokázaly   ověřit   svou   účinnost,   které   jsou   tzv.  

„evidence  based“.   Otevřeně   brojíme   proti   tomu,   aby   ze   státního   rozpočtu   byly   podporovány  

metody  alternativní,  neověřené  a  proto  i  potenciálně  škodlivé.  Toto  je  zakotveno  i  v zakládací  listině  

našeho   ústavu,   prezentováno   na   webových   stránkách   organizace,   ve   vnitřní   metodice  

poskytovaných  služeb  i  našem  etickém  kodexu.  A   je  to  NAUTIS,  konkrétně  kolegyně  psycholožka  

Kateřina   Thorová,   Ph.D.,   kdo   zpracoval  recenzovaný  materiál   doporučovaných  

a  podporovaných     behaviorálních  a   psychoterapeutických   intervencí   u   autismu,   který   na   svých  

stránkách   uvádí   Psychiatrická   společnost   JEP.   Zde   žádnou   z   neověřených   metod   nenajdete.  

S materiálem   se   můžete   seznámit   zde:        https://postupy-‐pece.psychiatrie.cz/specialni-‐

psychiatrie/f8-‐detska-‐psychiatrie-‐ii-‐autismus/intervence-‐u-‐autismu    

    

Co  se  týče  metody  ABA,  kterou  jste  měl  zřejmě  na  mysli,  sami  jsme  jejím  poskytovatelem  a  stejně  

jako   další   ověřené   metody,   i   tuto   považujeme   za   hodnou   podpory   z veřejných   zdrojů  a   nijak  

nerozporujeme  potřebu  její  finanční  dostupnosti  pro  rodiny  dětí  s PAS.        



	  

	  

    

  

NAUTIS  spolupracuje  s řadou  psychiatrických  ambulancí  i  psychiatrických  nemocnic,  spolupodílíme  

se   na   společných   projektech,   péči   i   výzkumu.  Psychiatrickou   léčbu,   v   případě   potřeby   i  

farmakoterapii,  považujeme   za   součást   evidence  based  léčby   osob   s  autismem,  která   cílí   na  

nejádrové   příznaky   autismu,  viz   doporučované   postupy   zde:   https://postupy-‐

pece.psychiatrie.cz/specialni-‐psychiatrie/f8-‐detska-‐psychiatrie-‐ii-‐autismus/farmakoterapie-‐

detskeho-‐autismu    

    

Upozorňujeme,  že  NAUTIS  nezastupuje  žádnou  názorovou  skupinu,  NAUTIS  svá  stanoviska  sděluje  

sám  za  sebe,  a  to  v  souladu  se  svým  veřejným  závazkem.  Na  základě  Vašich  výše  citovaných  výroků  

by  se  mohlo  stát,  že  by  si  někteří  poslanci  tato  Vaše  tvrzení  mohli  s  NAUTIS  spojovat  a  tím  by  mohlo  

dojít   k  poškození  našeho  dobrého   jména  a  brzdit  naše  dlouholeté   snahy  o   zlepšení  péče  o   lidi  

s PAS  v ČR.  Ve  výsledku  mohou  tato  vaše  smyšlená  tvrzení  ohrozit  služby  pro  stovky  lidí  s autismem  

a  jejich  rodin,  kterým  poskytujeme  své  služby.      

    

Jako  členka  poradního  výboru  pro  řešení  problematiky  PAS  v rámci  této  skupiny  musím  konstatovat,  

že  veškeré  naše   připomínky   k fungování   skupiny   i   jednotlivým   výstupům   z jednání   zde   otevřeně  

komunikujeme  a  předkládáme  k diskuzi,  jednáme  zcela  transparentně  a  otevřeně.    

  

Pane  poslanče,  netuším,  na  základě  čeho  stavíte  svá  obvinění,  ale  velmi  ráda  bych  Vás  pozvala  na  

exkurzi   do   našich   zařízení,   abyste   měl   možnost   se   seznámit   s   našimi  službami   i   s postoji,   které  

vyznáváme.    Pozvání  platí  samozřejmě  pro  všechny  členy  výboru,  které  by  zajímala  problematika  

péče  o  lidi  s  PAS.    

  

Vzhledem  k  tomu,   že   již   ve   čtvrtek  27.6.   se  koná  další   zasedání  VSP,   žádám  Vás,  abyste   zde   svá  

tvrzení   směrem  k  NAUTIS   dementoval  a  nadále   pak  upustil  od  podobných   nepravdivých  výroků.    

Kopii  tohoto  dopisu  posílám  členům  výboru,  podvýboru  a  paní  ministryni.    

    

S  pozdravem  Magdalena  Thorová    

ředitelka  Národního  ústavu  pro  autismus,  z.ú.    


